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روزانه ۹۰۰ هزار خودرو 
از اطراف وارد تهران می شود

عم��ران  ش��رکت  مدیرعام��ل 
ش��هرهای جدی��د گف��ت: روزانه 
حدود ۹۰۰ هزار خودرو از شهرهای 

حومه ای وارد تهران می شود.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تج��ارت، 
حبی��ب الله طاهرخانی در همایش 

توس��عه مبتن��ی بر حم��ل و نقل همگانی، اظه��ار کرد: منطقه 
کلانش��هری تهران بدون توجه به حومه ای که ش��کل گرفته 
گسترش یافته است، این در حالی است که بیش از ۴۰ درصد 
جمعی��ت کلانش��هری ته��ران در پیرامونی س��کونت دارند و 
مهم تری��ن وج��ه رفت و آمد، حمل و نقل خصوصی اس��ت که 

باری را به ترافیک تهران تحمیل می کند.
وی با اش��اره به کلانش��هر ۳۶ میلیون نفری توکیو، ادامه داد: 
حدود مساحت کلانشهر توکیو با تهران تقریبا همسان است که 
۵۰۰ کیلومترمرب��ع را ب��ا جمعیت ۳۶ میلیون نفر در بر می گیرد، 
یعن��ی بی��ش از ۲۰ میلیون نفر بیش��تر از منطقه کلانش��هری 
تهران جمعیت دارد. در منطقه کلانشهری توکیو توسعه شهری 
براساس حمل و نقل عمومی شکل گرفته برخلاف تهران که 

مهم ترین موضوع، جاده است.
طاهرخانی با بیان این که درمنطقه کلانشهری توکیو ۵۶ درصد 
از حمل و نقل از طریق ریل انجام می ش��ود، ادامه داد: در خود 
توکی��و ای��ن رقم ۹۰ درصد اس��ت، لذا چیزی به عنوان آلودگی 

هوا در آنجا دیده نمی شود.
مدیرعامل ش��رکت عمران ش��هرهای جدید ظرفیت استفاده از 
ش��هرهای پیرامونی در تهران را پایین دانس��ت و افزود: به طور 
مثال ما پرند را در اطراف تهران داریم که از ظرفیت مسکونی 
آن به اندازه کافی اس��تفاده نمی ش��ود و علت اصلی آن پایین 

بودن کیفیت دسترسی به تهران است.
معاون وزیر راه و شهرس��ازی اظهار کرد: منطقه کلانش��هری 
تهران ۲۵ درصد بنزین کشور را مصرف می کند و روزانه ۹۰۰ 

هزار خودرو از حومه تهران وارد این کلانشهر می شوند.
طاهرخانی با بیان این که علی رغم کند ش��دن س��رعت رش��د 
جمعیت، توس��عه س��کونتگاهی در منطقه کلانش��هری تهران 
ادامه خواهد داش��ت، ادامه داد: مس��اله ترافیک و آلودگی هوا از 
طریق سیاست گذاری و اقدام صرف در کلانشهر مرکزی تهران 
قابل حل نیست، بنابراین صرفه های حاصل از تجمع و مقیاس 
می تواند بس��یاری از خطوط را اقتصادی کند. در این خصوص 

می توان از ظرفیت های موجود خطوط ریلی استفاده کرد.
وی برنامه ریزی برای توس��عه حمل و نقل عمومی در اطراف 
تهران را ضروری دانس��ت و گفت: منابع کش��ور نشان می دهد 
دیگ��ر اختص��اص بودجه های هنگفت به پروژه های ش��هری 
امکان پذیر نیست، بنابراین باید از ظرفیت های موجود استفاده 
کنیم. در این خصوص باید از قطار برقی صادقیه- کرج، قطار 
برق��ی ته��ران - فرودگاه امام خمینی )ره(، پرند، قطار حومه ای 
تهران – پرند، قطار حومه ای تهران – پیشوا – گرمسار و قطار 
حومه ای تهران – هش��تگرد – قزوین اس��تفاده مناس��ب تری 

صورت داد.

بیش از ۵۰۰ ساختمان
 مشابه پلاسکو در تهران وجود دارد 

عضو کمیس��یون عمران مجلس، 
با تاکید بر اینکه تعلل در س��اخت 
مج��دد پلاس��کو در دهه فجر به 
ورود مجل��س و پیگیری موضوع 
منجر می شود، گفت: وجود بیش 
از ۵۰۰ س��اختمان مشابه پلاسکو 

در تهران زنگ خطری است.
به گزارش تجارت، علیم یارمحمدی در گفت وگو با خبرگزاری 
خانه ملت، با اشاره به اینکه یکسال از حادثه غمبار پلاسکو می 
گذرد، گفت: طبق رایزنی های صورت گرفته مقرر ش��ده بود 
عملیات ساخت مجدد این ساختمان قبل از سالگرد آن آغاز شود 

اما اکنون این موضوع به دهه فجر موکول شده است.
عضو کمیس��یون عمران مجلس ش��ورای اسلامی، با اشاره به 
نشس��ت های مستمر کمیس��یون عمران مجلس با مسئولان 
مربوطه در خصوص س��اختمان پلاس��کو، افزود: ساخت مجدد 
این ساختمان به اذعان مسئولان مربوطه در دهه فجر صورت 
می گیرد و اگر این موضوع باز هم با تعلل مواجه شود کمیسیون 

عمران مجلس ورود خواهد داشت.
نماینده مردم زاهدان در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه 
عدم ارایه مجوز برای ساخت پلاسکو به سبک و سیاق قبل با 
تعداد طبقاتی که در گذشته وجود داشت یکی از علل تاخیر در 
آغاز عملیات عمرانی این پروژه بوده اس��ت، تصریح کرد: بنیاد 
مس��تضعفان س��اختمان دیگری در مجاورت با پلاسکو داشته 
که خواهان ادغام با این س��اختمان در س��اخت مجدد اس��ت که 
این موضوع و بررس��ی های کارشناس��ی آن نیز یکی دیگر از 

علل تاخیر در آغاز عملیات عمرانی بوده است.
یارمحم��دی ب��ا تاکید بر اینکه در نشس��ت های برگزار ش��ده 
در کمیس��یون عمران مجلس مس��ئولان مربوط به ساختمان 
پلاس��کو علت تاخیر در س��اخت مجدد این س��اختمان را توجیه 
کرده اند، افزود: هر چند تاخیر در ساخت مجدد این ساختمان 
توجیه پذیر نیست اما باید بپذیریم که ساخت پلاسکو با تعداد 

طبقات قبلی به هیچ وجه ممکن نیست.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان اینکه تعلل مجدد در 
ساخت پلاسکو پس از دهه فجر ورود مجلس به موضوع را در 
پی خواهد داش��ت، گفت: نباید اجازه متضرر ش��دن بیش از این 

کسبه پلاسکو داده شود.
یارمحمدی با تاکید بر اینکه مقصران حادثه پلاس��کو و س��هم 
دس��تگاه های مختلف در گزارش کمیس��یون عمران مجلس 
مش��خص ش��ده و به اطلاع مردم رس��ید، تصریح کرد: با توجه 
به حساسیت بالای مجلس در این موضوع زمینه رسیدگی به 

تخلفات صورت گرفته در این پروژه فراهم می شود.
وی با بیان اینکه نمایندگان عضو کمیسیون عمران مجلس از 
توجیحات دس��تگاه های مس��ئول در حادثه پلاسکو قانع نشده 
اند، افزود: متاسفانه هر کدام از دستگاه های مسئول در حادثه 
پلاس��کو تقصی��ر را به گردن دیگ��ری یا موضوعی موهوم می 
اندازند. این نماینده مردم در مجلس دهم، ادامه داد: کمیسیون 
عم��ران مجل��س حتی آماده رفع خلاء ه��ای قانونی در حادثه 
پلاسکو بوده اما با بررسی های انجام شده هیچ خلاء دیده نشده 
اس��ت. یارمحمدی گفت: میزان قصور دس��تگاه های مختلف 
در حادثه پلاس��کو مش��خص است و متاس��فانه نادیده گرفتن 
تذکرات در خصوص ایمن نبودن این س��اختمان از س��وی بنیاد 
مستضعفان نیز حادثه را رقم زد. عضو کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی، با انتقاد از اینکه ساختمان های مشابه پلاسکو 
در تهران زیاد اس��ت، افزود: طبق اذعان دس��تگاه های مسئول 
بیش از ۵۰۰ ساختمان مشابه پلاسکو در تهران وجود دارد که 
بی توجهی به آن ها حادثه مشابه را رقم می زند. مقاوم سازی 
ساختمان های مشابه پلاسکو باید در دستور کار قرار بگیرد در 

غیر این صورت پشیمانی سودی نخواهد داشت.

پيشخوان

راه ومسکن
گروه راه و مسکن: صبح دیروز شنبه ) ۳۰ دي ماه ۹۶( سومین 
همایش توس��عه شهرس��ازي مبتني بر حمل و نقل همگاني با 
حضور عباس آخوندي و س��ایر معاونان وزیر راه و شهرس��ازي 
برگزارش��د. در این همایش آخوندي صحبت هاي تند و تیزي 
درباره عدم توجه دولت و مجلس به تخصیص بودجه کافي در 
راستاي توسعه حمل و نقل ریلي، افزایش بي منطق بزرگراه ها 
و تاثیر منفي آن بر کیفیت زندگي مردم، عدم توجه صداوسیما 
به معیش��ت مردم و اینکه کس��ر ۵ درصد از دستمزد مهندسان 

مبناي قانوني ندارد و ... کرد. 
آخوندي در این همایش طي س��خنراني تصریح کرد: تجربه 
۱۵ تا ۲۰ سال گذشته نشان مي دهد که افزایش بزرگراه ها نه 
تنها منجر به بهبود کیفیت زندگي و حمل و نقل نش��ده، بلکه 
به طور معکوس عمل کرده است، البته زماني که این موضوع 
توس��ط تقي زاده معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرس��ازي 
مطرح ش��د، اکثر رس��انه ها آن را به س��خره گرفتند که یکي از 

آن ها صدا و سیما بود! 
وي در بخش دیگري از سخنان خود اظهار کرد: از روزي که 
به وزارت راه و شهرسازي آمدم، هر وقت صحبت از جابه جایي 
در تهران مي شد، مي گفتم نیم نگاهي به ریل داشته باشیم، اما 
باید اعتراف کنم که تا به این لحظه در هیچ س��طحي موفق 
نشده ام! طي چهار سال گذشته بیش از ۱۰ بار مسئولان مختلف 
از اتوبان همت به کرج بازدید کردند، اما هنوز موفق نشده ایم 
در خصوص توسعه حمل و نقل ریلي تهران- کرج یک جلسه 

در سازمان برنامه و بودجه برگزار کنیم!
آخون��دي در بخ��ش دیگ��ري از س��خنان خ��ود از اظهار نظر 
محسن هاش��مي انتقاد کرد و گفت: رئیس شوراي شهر تهران 
مي گوی��د مي خواهی��م هزینه س��اخت مترو را از فروش تراکم 
در پیرامون مترو به دس��ت بیاوریم؛ معلوم اس��ت که این طرح 
به نتیجه نمي رس��د. مفهوم آن این اس��ت که نمي شود در غیر 
از اطراف مترو، تجمع اسکان و تجارت را داشته باشیم، چون 

هر دوي اینها با هم قابل جمع نیستند. 
به گفته وزیر راه و شهرسازي، در سال ۹۶ و ۹۷ ردیف بودجه اي 
براي توسعه قطار حومه اي در نظر گرفته نشد، رسانه ملي اگر 
موضوع آلودگي هوا را مطرح مي کند، باید بلافاصله علت آن 
را که توس��عه خودرومحور ش��هر اس��ت را نیز توضیح بدهد و 

اختصاص منابع بیشتر به توسعه ریل پایه را مطالبه کند.
��� بحران مدرنيته در ايران

ب��ه گزارش خبرنگار روزنام��ه تجارت، عباس آخوندي در 
»سومین همایش توسعه شهرسازي مبتني بر حمل و نقل 
همگاني« با گرامیداش��ت یاد قربانیان نفتکش س��انچي و 
س��الگرد حادثه پلاس��کوي تهران گفت: زندگي مدرن در 
ایران با بحران مواجه شده است، این بحران در حوزه هاي 
فرهنگ��ي و سیاس��ي نیز دی��ده مي ش��ود، بنابراین نیاز به 
بازاندیش��ي و سیاس��ت گذاري جدید داریم. پلاسکو نشان 
داد درحالي که به عنوان نماد زندگي مدرن در ایران شناخته 
مي ش��د و معماران و شهرس��ازان به آن مراجعه مي کردند، 
اما این نماد مدرنیته بعد از ۵۰ سال فرو ریخت. این بحران 
مدرنیته تنها در ایران وجود ندارد، بلکه در عراق، افغانستان 
و سوریه که منجر به جنگ و خشونت شده است نیز دیده 
مي شود. در حوزه شهري، بحثي که به آن بحران مي گوییم، 
قابلی��ت زندگ��ي، حرکت و جابجایي اس��ت؛ اینکه هزاران 
میلیارد تومان هزینه ش��د تا این ش��هر ساخته و پروژه هاي 
عمراني اجرا ش��ود، ولي ش��هر قابلیت زندگي نداش��ته و با 
انواع آلودگي آب، هوا و خاک مواجهیم، نشان مي دهد که 

یک جاي کار ایراد دارد.

هرگونه تغييري تا حد مرگ از مسئولان وقت مي گيرد ���
آخوندي با اشاره به وجود خشونت و پرخاشگري در شهرها به 
خاطر بحران حرکت در شهر و ساعت ها ترافیک، اضافه کرد: 
اخیرا آقاي تقي زاده معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازي 
گفته بود تجربه نش��ان داده اس��ت که س��اخت بزرگراه ها و 
آزادراه ها، نتوانس��ت مش��کل ترافیک را حل کند؛ بلکه آن را 
بسته تر کرده است. پس از اظهار این سخن، رسانه ها این جمله 
را تمس��خر کردند، از جمله صدا و س��یما که دنبال س��وژه بود تا 
آن را مورد تمس��خر قرار دهد. درحالي که اندیش��مندان جهان 
مي گویند اگر کاري انجام ندهیم، ادامه توسعه خودرومحوري 

شهرها، به بحران در زندگي منجرخواهد شد.
در هيچ سطحي موفق نشده ام ���

آخوندي، پیچیده ترین کار در ایران را اعمال یک تغییر نگرش 
عنوان و اظهارکرد: هرگونه تغییري تا حد مرگ از مس��ئولان 
وق��ت مي گی��رد؛ به محض اینکه بخواهیم تغییر نگرش ایجاد 
کنی��م، هم��ه وارد مي ش��وند و مي گویند، ای��ن کار محکوم به 
شکس��ت اس��ت. از روزي که به وزارت راه و شهرسازي آمدم، 
ه��ر وق��ت بحث جابجایي در کرج و حومه به تهران مي ش��د، 
مي گفتم به ریل هم نیم نگاهي داشته باشیم. باید اعتراف کنم 

تاکنون در هیچ سطحي موفق نشده ام.
اتوب�ان هم�ت براي مس�ئولان مهم اس�ت، اما مترو مهم  ���

نيست
وي ادامه داد: امروز بازدیدي از آزادراه همت � کرج داش��تیم. 
چهار سال است که به سازمان برنامه و بودجه مي گویم براي 
دوخط��ه ک��ردن راه آه��ن تهران � کرج اعتب��ار بدهید، اما این 
کار انجام نش��ده اس��ت. روزانه ۹۲هزار دستگاه خودرو از کرج 
به تهران مي آید، با این حال تعداد دفعاتي که مقامات ارش��د 
ایران که از آزادراه در حال احداث همت � کرج بازدید کرده اند، 
بیش از ۱۰ مرتبه است، اما تا حالا یکبار هم نتوانسته ایم راجع 
ب��ه قط��ار حوم��ه اي تهران � کرج با س��ازمان برنامه و بودجه 
جلس��ه برگزار کنیم؛ اینها نش��ان مي دهد که تغییر نگرش کار 
پیچیده اي اس��ت. آنقدر که تقاضا به وزارت راه و شهرس��ازي 
براي ۶ بانده کردن آزادراه تهران � قم شده است، حتي یکبار 
ه��م ب��راي چهار خطه کردن راه آهن تهران � قم درخواس��تي 
ارائه نش��ده اس��ت؛ حتي نمایندگان قم در مجلس هم چنین 

درخواستي نداشته اند.

��� دولت و مجلس با ما همراهي نمي کنند
آخوندي اظهار داش��ت: اگر نگاهي به لایحه س��الانه بودجه 
ک��ه دول��ت به مجلس مي دهد و خروجي که از مجلس بیرون 
مي آی��د، ن��گاه کنی��م، مي بینیم که تغییر نگرش در آن به قول 
آقاي س��یف، تقریباً هیچ اس��ت. مي بینیم که نمایندگان آنقدر 
که به بودجه جاري، آموزش و پرورش، یارانه ها، بازنشسته ها 
و ... اهمیت مي دهند، س��ایر مس��ائل هم ردیف این موضوعات 
قرار نمي گیرند. اگر در دولت از سطح مدیران کل تا وزرا و در 
مجلس از نمایندگان درباره حمل و نقل عمومي و شهرسازي 
ریل پایه نظرسنجي کنیم، مي بینیم که حتي در حد پنج درصد 
هم همراهي با ما وجود ندارد، اما ما هزار بار آن را تکرار مي کنیم 
تا این اتفاق رخ دهد. یا اگر به دفاتر مهندسان مشاور مراجعه 
و بررس��ي کنید که تا چه اندازه با این اندیش��ه )شهرس��ازي 
ریل پایه( آشنا هستند، مي بینید که قطعاً بسیار اندک اند. وزیر 
راه و شهرس��ازي تأکی��د ک��رد: سیاس��تگذاري یعني هزینه � 
منفعت است؛ یعني نمي توانیم بگوییم به سرعت صدها هزار 
میلیارد تومان در راهس��ازي س��رمایه گذاري کنیم و همزمان 
در شهرس��ازي ریل پایه نیز س��رمایه گذاري داشته باشیم؛ باید 
یکي از این دو را انتخاب کرد. آقاي هاشمي رئیس شوراي شهر 
ته��ران مي گوی��د مي خواهیم هزینه س��اخت مترو را از فروش 
تراکم در پیرامون مترو به دست بیاوریم؛ معلوم است که این 
طرح به نتیجه نمي رسد. مفهوم آن این است که نمي شود در 
غیر از اطراف مترو، تجمع اس��کان و تجارت را داش��ته باش��یم، 

چون هر دوي اینها با هم قابل جمع نیستند.
صداوسيما اساسا با زندگي مردم کاري ندارد ���

وي اظهار داشت: تغییر نگرش به رسانه نیاز دارد و بدون رسانه 
امکان پذیر نیس��ت. مدت هاس��ت که رسانه ملي اساساً کاري 
به مسائل زندگي مردم ندارد. هیچ وقت در رسانه راجع به این 
موضوع، حرفي زده نمي شود. ساده ترین راه این است که کسي 

را پیدا و محکومش کنیم تا مسئله حل شود.
آخوندي ادامه داد: صدا و سیما در سال ۱۳۵۶ سمیناري در شیراز 
داش��ت تحت عنوان »س��مینار شیراز« که در آن درباره اینکه 
چگونه رس��انه در خدمت توس��عه باشد، بحث مي شد. امیدوارم 
در سال ۱۳۹۷ هم رسانه یک کنفرانس داشته باشد با موضوع 
»رسانه در خدمت توسعه« آن هم با حضور کارشناسان واقعي؛ 

نه کارشناساني که موضوع را وارونه جلوه دهند.

فقرزدايي با توسعه مبتني بر حمل و نقل عمومي ���
وزیر راه و شهرسازي با بیان اینکه توسعه حمل و نقل عمومي و 
شهرسازي مبتني بر حمل و نقل عمومي است و یکي از مهم ترین 
نتایجش فقرزدایي اس��ت، گفت: در بس��یاري از جاهایي که اول 
شبکه ریل ایجاد شد و بعد توسعه سکونتگاه ها را شاهد بودیم، 
اساس��اً کانون فقر ش��کل نگرفته است؛ نمونه آن ژاپن است، اما 
در ایران پیرامون تهران، کانون هاي فقر به شدت گسترش یافته 
است. بنابراین از اثرات مهم توسعه مبتني بر حمل و نقل عمومي، 
دسترس��ي آس��ان، ارزان، ایمن و برابر براي گروه هاي کم درآمد 
به خدمات ش��هري اس��ت؛ خدماتي چون آموزش، بهداش��ت، 
اش��تغال و رقابت در به دس��ت آوردن مش��اغل دانش بنیان و نه 

سرمایه بنیان.
��� همچنان در پي ايدئولوژي هاي چپ گرايانه هستيم

وي خاطرنش��ان ک��رد: در ح��ال حاضر طرح ه��اي مبارزه با فقر 
در دولت و مجلس، توزیع پول اس��ت؛ این در حالي اس��ت که 
هیچ کس نمي گوید راه فقرزدایي، توس��عه حمل و نقل همگاني 
اس��ت. اخیراً دانش��گاه هاروارد در تحقیقي اعلام کرد تنها عاملي 
که مي تواند روي فقر اثر بگذارد، توسعه حمل و نقل ریلي میان 
پیرامون و مرکز است، چرا که کانون هاي فقر محصول زندگي 
مدرن است؛ همین زندگي مدرن مي گوید اگر مي خواهید راحت 
زندگي کنید، راه حل آن، توسعه حمل و نقل عمومي ارزان است، 
اما آیا این ادبیات در ایران طرح ش��ده اس��ت؟ این در حالي اس��ت 
که ما همچنان در پي ایدئولوژي هاي چپ گرایانه به دنبال توزیع 

پول و یارانه هستیم.
انسان ها در شهرهاي ما، له مي شوند! ���

آخوندي با اشاره به اینکه جانمایه حقوق شهروندي، دسترسي 
آسان شهروندان از محل سکونت خود به حمل و نقل عمومي به 
صورت پیاده اس��ت، یادآورش��د: انس��ان ها در ش��هرهاي ما، لهِ 
مي ش��وند. خیابان مفتح تهران، نمونه  چنین س��اخت و س��ازي 
است که شهروند و عابر پیاده، محلي از اعراب ندارند و ماشین، 
تمام داس��تان اس��ت. شهر قبل از اینکه مجموعه کالبدي باشد، 
مجموعه انساني است، لازمه اجراي این کار این است که تمام 
آئین نامه ه��ا، طرح ه��اي جامع و تفصیل��ي، قوانین و ... عوض 

شود.
همچنین در پایان این نشس��ت آخوندي در جمع خبرنگاران با 
بیان اینکه در سال ۹۶ و ۹۷ ردیف بودجه اي براي توسعه قطار 
حوم��ه اي در نظ��ر گرفته نش��د، گفت: رس��انه ملي اگر موضوع 
وارونگ��ي و آلودگ��ي هوا را مط��رح مي کند، باید بلافاصله علت 
آن را که توس��عه خودرومحور ش��هر اس��ت را نیز توضیح بدهد و 

اختصاص منابع بیشتر به توسعه ریل پایه را مطالبه کند.
درصد از حقوق مهندسان مبنای قانونی ندارد کسر���5

همچنین وزیر راه و شهرسازي درخصوص حذف کسر ۵ درصد 
از دس��تمزد مهندس��ان ناظر و بخش��نامه اي که وي اخیراً آن را 
ابلاغ کرده بود، تصریح کرد: طراحي مهندسي، مکاتبه اي میان 
صاحب کار و مهندس است و ورود واسطه در این میان که بخواهد 
پنج درصد از دس��تمزد و همچنین آزادي ارتباط میان مهندس 
و مالک را بگیرد، در قانون نیامده اس��ت. همچنین اینکه نظام 
مهندسي بتواند حق انتخاب را از مالک و مهندس بگیرد و آن ها 
را مجبور کند با فرد دیگري کار کنند، در قانون نظام مهندسي 
ذکر نش��ده اس��ت. به گفته آخوندي، خواسته عمومي مهندسان 
است که چرا پنج درصد از دستمزد آن ها به دیگري داده شود؛ این 
کار هیچ وقت مبناي قانوني نداشته است. من تصمیم گرفته ام 
به خواسته مهندسان پاسخ دهم و با ابلاغ این بخشنامه، اولین 
گام در جهت احقاق حقوق مهندس��ان و مبارزه با امضافروش��ي 

برداشته شد.

اعتراف دیرهنگام آخوندي:

در هيچ سطحي موفق نشده ام!

معاون حمل و نقل شهرداری تهران گفت: مهمترین 
اشکال شهرسازی ما این است که خودرو محور است 
در حالی که باید هر چهار مود پیاده، دوچرخه، حمل 
و نق��ل عموم��ی و خ��ودروی ش��خصی را با یکدیگر 

توسعه دهیم.
به گزارش روزنامه تجارت، سیدمحسن پورسیدآقایی 
در س��ومین همایش توس��عه مبتنی بر حمل و نقل 
 TOD( همگان��ی گف��ت: باید تفکر خود را نس��بت به
توسعه بر مبنای حمل و نقل همگانی( عوض کنیم، 
اصل��ی ترین مش��کل ته��ران در حال حاضر آلودگی 
هوا و ترافیک اس��ت که علت آن خودرومحور بودن 

شهرسازی ماست.
 ای��ن مش��کل قب��لا هم در هم��ه دنیا بود و برای حل 
آن دنبال توسعه مترو رفتند به همین دلیل است که 
در دنیا صد سال از عمر مترو می گذرد اما ترافیک و 
آلودگی را نتوانستند با ساخت مترو حل کنند؛ تهران 

هم این گونه است. 
زمانی که در تهران مترو نداش��تیم، ترافیک کمتری 

وجود داشت.
وی با بیان اینکه امروز س��هم خودروی س��واری در 
شهر بسیار بیشتر از حمل و نقل عمومی است، ادامه 
داد: علت اصلی این بود که ما هر چقدر حمل و نقل 
عمومی را توس��عه می دادیم می دیدیم که از س��وی 
دیگر شهر را برای خودروها می سازیم، بنابراین هر 
چقدر هم بی آر تی و مترو را توسعه دهیم، از آنجایی 
که ش��هر خودرومحور اس��ت، تاثیری در ترافیک و 

آلودگی هوا ندارد.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران افزود: 
TOD اساسا به همین منظور مطرح شد تا این موضوع 
را ح��ل کن��د، چون با توس��عه حم��ل و نقل عمومی، 
معضل ترافیک حل نش��د؛ بنابراین توس��عه شهر باید 
ب��ر مبنای TOD باش��د و هم��ه چیز را به نفع عابران 
و ب��ه ض��رر خودروها تغییر دهیم. باید انواع مودهای 

حمل و نقل را ایجاد کنیم که ش��امل پیاده- حمل و 
نقل عمومی- پیاده باشد.

مع��اون حم��ل و نقل و ترافیک ش��هرداری تهران با 
بیان اینکه سال آینده خطوط ۶ و ۷ به شبکه متروی 
 TOD تهران اضافه می شود، یادآور شد: برای توسعه
هفت مرحله اصلی باید پیموده ش��ود. نخس��ت اینکه 
در حوالی ایستگاه های اصلی مترو دو زون مرکزی 
و حومه ای به ترتیب با مس��احت ۸۰۰ و ۲۵۰۰ متر 
مربعی ایجاد می ش��ود که به این ترتیب می توانیم 

در تهران ۲۷۰ زون تعریف کنیم.
پورسیدآقایی ادامه داد: تراکم بالا باید در ۲۵۰ متری 
زون مرکزی ایجاد شود و در زون حومه نیز از میزان 

تراکم ها کاسته شود.
همچنی��ن اطراف ایس��تگاه مت��رو نباید صرفا تراکم 
تج��اری ایج��اد کرد بلکه مجموعه ای از تراکم های 
مس��کونی، اداری و تجاری و همچنین اختلاطی از 
اقشار مختلف درآمدی لحاظ شود t یعنی هم مسکن 
اجتماعی و هم مسکن گران قیمت در این زون داشته 
باش��یم تا مردم مس��ائل خود را در آن حل کنند و با 

یکدیگر ارتباط نزدیک داشته باشند.
ب��ه گفت��ه وی، اصل بعدی نفوذپذیری اس��ت، نباید 
طول کوچه بندی ها بیش��تراز ۱۵۰ متر باش��د و اگر 
طول معبری زیاد ش��د، می توان با س��اخت پیاده راه 

آن را جبران کرد.

شهرها بايد عابرمحور توسعه يابند؛ نه خودرومحور
معاون وزیر راه و شهرسازی از تصویب و ابلاغ سند توسعه 
مبتنی بر حمل و نقل همگانی و تش��کیل ش��ورای عالی 
راهبردی توس��عه ش��هری بر مبنای حمل و نقل همگانی 

خبر داد.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از وزارت راه و شهرسازی، 
مهرداد تقی زاده  در س��ومین همایش شهرس��ازی توسعه 
مبتنی بر حمل و نقل همگانی با اشاره به اینکه در اختتامیه 
همایش، س��ه ش��هر کاندیدای اجرای TOD خواهند شد از 
تصویب و ابلاغ سند توسعه مبتنی بر حمل و نقل همگانی 
و تشکیل شورای عالی راهبردی توسعه شهری بر مبنای 

حمل و نقل همگانی خبر داد.
وی گفت: یک مفهومی که در کش��ور ما نس��بت آن تلقی 
اش��تباهی ش��ده است مرتبط با بحث رشد است. همه فکر 
می کنیم رشد با افزایش همواره وضعیت مناسبی را نشان 
می دهد در حالی که باید در نظر داشته باشیم رشد دو جنبه 
دارد که یکی از آن ها تصادفی و دیگری هوشمندانه است. 
تقی زاده ادامه داد: یکی از عواملی که در رشد هوشمندانه تاثیر 
می گذارد بحث TOD است. در این توسعه به مرکزیت راه 
آهن، مترو، اتوبوس های دورن شهری کاربری های مختلف 
با تراکم بالا ش��کل می گیرد و نهایتا هدفش آن اس��ت که 
خودرومحوری کاهش یابد.  معاون حمل و نقل وزیر راه و 
شهرس��ازی یادآور ش��د: بدین معنا وقتی مجوز ساخت برج 
در الهیه یا منطقه ۲۲ صادر می شود در حقیقت به مردم این 
پیام را می دهیم که از خودروی شخصی استفاده کنند، اما 
وقتی مجوز بلندمرتبه سازی در کنار حمل و نقل عمومی 
اس��تاندارد صادر می ش��ود، موید این پیام اس��ت که از حمل 
و نقل عمومی اس��تفاده بهینه ای خواهد ش��د.  وی مزایای 
افزایش تراکم در حوالی ایستگاه های حمل و نقل همگانی 
را رواج پیاده محوری، کاهش مسافت سفر، بهره گیری از 
اقتصاد مقیاس برای توجیه پذیر شدن حمل و نقل همگانی، 
کاهش استفاده مردم از خودرو و در نهایت کاهش ضریب 
مالکیت خودرو در بلندمدت عنوان کرد.  تقی زاده با اشاره به 
اینکه دو همایش شهرسازی ریل پایه در سال های گذشته 

انجام شد، گفت: نتایج برگزاری دو همایش، دو بیانیه و ۴۴ 
خروجی بود که از ۴۴ خروجی ۱۳ مورد آن انجام شده، ۱۲ 
مورد در حال انجام و ۱۹ مورد انجام نش��ده اس��ت. وی در 
بیان موارد انجام ش��ده گفت: تش��کیل یک هسته مرکزی 
تحت عنوان شورای عالی راهبردی توسعه شهری بر مبنای 
حمل و نقل همگانی، تصویب و ابلاغ س��ند ملی توس��عه 
مبتنی بر حمل و نقل همگانی، همکاری با وزارت کش��ور 
و شهرداری ها نسبت به اجرای سند ملی توسعه مبتنی بر 
حمل و نقل بخشی از موارد انجام شده است.  معاون حمل 
و نقل وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: تلاش برای نهادینه 
کردن TOD اس��تاندارد حداقل در ۱۰ نقطه کش��ور، لزوم 
توجه به سیاست توسعه مبتنی بر حمل و نقل همگانی در 
کلیه سطوح طرح های توسعه و عمران از ملی و منطقه ای تا 
محلی، تقویت اعضای کارگروه حمل و نقل و شهرسازی و 
محتوای آن و تقویت سایت TOD و معرفی آن به نهادهای 
شهرسازی و حمل و نقل همگانی از دیگر اقدامات انجام 
شده است. در اختتامیه سومین همایش سه شهر به عنوان 
کاندیدیای اجرای TOD معرفی خواهند شد.  تقی زاده اثر 
کاربری های گوناگون بر اس��تفاده از حمل و نقل همگانی 
را توضیح داد و گفت: توس��عه مس��کونی پیرامون مراکز 
تسهیلات حمل و نقل همگانی باعث کاهش ۱۰ درصدی 
اس��تفاده از خودروهای ش��خصی، توسعه تجاری پیرامون 
مراکز تسهیلات حمل و نقل همگانی موجب کاهش ۱۵ 

درصدی استفاده از خودروهای شخصی خواهد شد.

تصويب سند توسعه مبتنی بر حمل و نقل همگانی

تامين 1۵ ميليارد برای خرید واحدهای مسکونی 

پيشرفت 82 درصدی آزادراه همت – کرج
مدیرعامل ش��رکت س��اخت و توس��عه زیربناهای حمل و نقل 
کش��ور گف��ت: آزادراه هم��ت � کرج به ط��ول ۱۴.۶ کیلومتر و 
در س��ه قطعه در دس��ت احداث اس��ت که بالغ بر ۸۲.۲ درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد.
به گزارش روزنامه تجارت، خیرالله خادمی در حاشیه بازدید از 
آزادراه تهران � ش��مال در جمع خبرنگاران، اظهار داش��ت: این 
آزادراه از محورهای مهم کش��ور اس��ت که ترافیک تهران به 
کرج و همچنین پایتخت به غرب کش��ور و اس��تان های شمالی 

را کاهش می دهد.
وی ادامه داد: این آزادراه سه قطعه دارد که قطعه اول ۹۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی، قطعه دوم ۹۲ درصد و قطعه سوم ۶۴ درصد 
پیش��رفت فیزیک��ی دارد و به ط��ور کلی پروژه ۱۴.۶ کیلومتری 

همت � کرج بالغ بر ۸۲.۲ درصد از پیشرفت برخوردار است.
خادمی، مشکل این آزادراه را تلاقی با مناطق مسکونی دانست و 

افزود: باید ۷۲ واحد مسکونی را همراه با اراضی مردم و پاورهای 
ب��رق خری��داری کنیم ک��ه در حال حاضر اجرای این فرآیند ۳۰ 
میلیارد تومان نیاز دارد. هفته گذش��ته ۱۵ میلیارد تومان به ما 
تحول داده شد و در صورت تکمیل خریداری اراضی و املاک 

مسکونی، ۵ تا ۶ ماه آینده این پروژه تحویل می شود.
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور 
تصریح کرد: این آزادراه از انتهای منطقه ۲۲ تهران آغاز شده و 
در شمال کرج به ابتدای جاده چالوس متصل خواهد شد که به 

کاهش ترافیک ابتدای جاده چالوس کمک خواهد کرد.
وی درب��اره هزین��ه عوارضی ای��ن آزادراه پس از تکمیل گفت: 
هزینه س��اخت هر کیلومتر آزادراه در دش��ت ۱۰ میلیارد، در تپه 
ماه��ور ۱۵ میلی��ارد و در کوهس��تان ۲۰ میلیارد تومان اس��ت. 
محورهای��ی ک��ه ترافیک مناس��بی در آن آزادراه جاری باش��د، 
می تواند بین ۱۵ تا ۲۰ س��ال اصل س��رمایه مس��تهلک ش��ود و 

در برخی آزادراه ها نیز ۳۰ س��ال طول می کش��د تا اصل سرمایه 
برگردد.

به گفته معاون وزیر راه و شهرسازی، معمولًا ۲۰ درصد درآمد 
سالانه آزادراه ها از محل اخذ عوارض برای نگهداری آزادراه و 
۸۰ درصد مابقی برای بازگشت سرمایه در نظر گرفته می شود. 
تاکنون ۳۰۰ میلیارد تومان برای تملک اراضی و احداث آزادراه 
همت � کرج هزینه شده که برای اتمام آن، ۱۴۰ میلیارد تومان 

نیاز است.
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور 
اظهار داش��ت: در حال حاضر ۲۴۰۰ کیلومتر ش��بکه آزادراهی 
داریم که ۱۱۳۰ کیلومتر در دست اجرا و ۲۴۰۷ کیلومتر نیز در 
دست مطالعه است که برای اجرای این پروژه ها ۶۰۰۰ میلیارد 
تومان هزینه شده است؛ ضمن اینکه پروژه های در دست احداث 

نیز ۵۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارند.

وی با بیان اینکه هزینه احداث آزادراه تهران � ش��مال تاکنون 
۲۵۰۰ میلی��ارد توم��ان ب��وده اس��ت، ادامه داد: برای س��اخت 
پروژه های آزادراهی کشور ۳۰۰۰ میلیارد تومان از محل اوراق 
مشارکت به پروژه ها تزریق شد که با این منابع مالی، آزادراه های 
مهمی که متوقف شده بودند مانند شیراز � اصفهان فعال شدند. 
در ۱۵ سال گذشته سالانه ۹۰ کیلومتر آزادراه ساخته می شد که 
امس��ال رکورد احداث ۲۰۳ کیلومتر آزادراه را به ثبت رس��اندیم؛ 

۱۴۹ کیلومتر نیز آسفالت شده است..


